

## SPIS TREŚCI

### Filozofia

- Paweł Polaczuk, *O racjonalności działania w ujęciu Maksa Webera* ..... 9  
Ks. Zdzisław Kieliszek, *Pozycja człowieka w przyrodzie – osobliwe zwierzę* ..... 23

### Teologia

- Ks. Mieczysław Mikołajczak, *Obraz życia społeczno-religijnego Maryi w Ewangelii Dzieciństwa Jezusa (Łk 1-2)* ..... 51  
Dominik Nowak, *„Homo Salvandus” – przyczynek do teologii antropologicznej Apostoła Pawła* ..... 63  
Ks. Paweł Rabczyński, *Troska Jana Pawła II o seminaria duchowne. Papież w „Hosianum”* ..... 81  
O. Adam Wojtczak OMI, *Teologiczny sens maryjnego tytułu „Gwiazda Zaranna”* .... 93  
Ks. Tomasz Szyszka SVD, *Wymiar ewangelizacyjny „Instrucción de la orden que se ha de tener en la doctrina de los naturales” z roku 1545, autorstwa biskupa lmskiego Jerónimo de Loaysa* ..... 117  
Ks. Jerzy Kostorz, *Zasada chrystocentryzmu w katechezie w świetle książki Benedykta XVI „Jezus z Nazaretu”, cz. I i II* ..... 137  
O. Bogusław Kochaniewicz OP, *Pojęcie pokoju we współczesnych wypowiedziach Urzędu Nauczycielskiego Kościoła* ..... 149

### Nauki o rodzinie

- Ks. Marek Kluz, *Życie i płodność. Moralne aspekty naturalnych metod planowania rodziny* ..... 163  
Barbara Rozen, *Kształtowanie tożsamości dziecka z niepełnosprawnością intelektualną w procesie dydaktyczno-wychowawczym (część 2)* ..... 179  
Ks. Janusz Szulist, *Dobra materialne w służbie człowiekowi – teologiczna interpretacja funkcji gospodarczej rodziny* ..... 197

### Prawo

- Anna Korzeniewska-Lasota, *Zakres wolności sumienia i wyznania* ..... 211  
Ks. Piotr Duksa, Małgorzata Tomkiewicz, *Nauczyciel funkcjonariuszem publicznym? Zakres ochrony i odpowiedzialności nauczycieli w polskim prawie karnym* ..... 227  
Magdalena Sitek, *The Reforms of the European Union Institutions and Bodies in the Light of the Lisbon Treaty* ..... 249

### Historia

Ks. Wojciech Zawadzki, <i>Justyna Dargel (1860–1926) – z dziejów warmińskiej sekty</i> .....	263
Małgorzata Chudzikowska-Wołoszyn, <i>Glossa do enigm biskupa Aldhelma (ok. 639–709)</i> .....	275
Maria Piechocka-Kłós, <i>Sobory powszechne w epoce późnego cesarstwa (IV–VI w.)</i> .....	291
Olga Cyrek, <i>Wczesny monastycyzm w relacji do władzy biskupiej i papieskiej</i> .....	307
Ks. Marian Machinek MSF, <i>Życie niegodne życia? Krótka historia eutanazji</i> .....	325

### Sprawozdania

Bp Jacek Jezierski, Katarzyna Parzych-Blakiewicz, <i>Seminarium maryjne i mariologiczne „Matka Boża w wierze, kulcie, teologii i sztuce. Perspektywa regionalna i uniwersalna”</i> .....	339
Ks. Zdzisław Kieliszek, <i>XI Dni Interdyscyplinarne. „Rytuał: od etologii do teologii”</i> .....	341
Ks. Stanisław Kozakiewicz, <i>Konferencje i sympozja zorganizowane przez Instytut Kultury Chrześcijańskiej w Olsztynie</i> .....	345
Ks. Michał Tunkiewicz, <i>Konferencja „Postawy i wartości rodzinne wśród młodzieży. Szanse i zagrożenia”</i> .....	348

### Recenzje

Ks. Adam Bielinowicz, <i>Katechizacja w diecezji i archidiecezji warmińskiej w latach 1945–2005</i> (ks. Piotr Duksa) .....	351
S. Ambrozja Jadwiga Kalinowska OSB (red. i oprac.), <i>Rok jubileuszowy 75-lecia śmierci Założycielki Matki Jadwigi Józefy Kuleszy OSB w Zgromadzeniu Sióstr Benedyktynek Misjonarek 2006/2007. Materiały i studia</i> (ks. Jan Wiśniewski) .....	353
Ks. Bogdan Wiktor Matysiak, <i>Obraz świata, bóstwa i człowieka w kulturze starożytnej Mezopotamii oraz Egiptu</i> (Aleksandra Nalewaj) .....	355
Wykaz skrótów .....	361

## CONTENTS

### Philosophy

Paweł Polaczuk, <i>About the Rationality of Acting in Max Weber's Theory</i> .....	9
Rev. Zdzisław Kieliszek, <i>The Status of the Man in the Nature – the Peculiar Animal</i> ....	23

### Theology

Rev. Mieczysław Mikołajczak, <i>The Socio-religious Life of Mary in the Gospel of the Infancy of Jesus (Lk 1-2)</i> .....	51
Dominik Nowak, <i>“Homo Salvandus” – the Contribution for Anthropological Theology of Apostle Paul</i> .....	63
Rev. Paweł Rabczyński, <i>John Paul II's Care for Seminaries. The Pope in “Hosianum”</i> .....	81
Fr. Adam Wojtczak, <i>Theological Significance of the Marian Title “Morning Star”</i> ...	93
Rev. Tomasz Szyszka, <i>Evangelizing Dimension „Instrucción de la orden que se ha de tener en la doctrina de los naturales” from the Year 1545, by Bishop Jerónimo de Loaysa from Lima</i> .....	117
Rev. Jerzy Kostorz, <i>The Principle of Christocentrism in Catechesis in the Light of Benedict's XVI Publication Jesus from Nazareth Part I and II</i> .....	137
Fr. Bogusław Kochaniewicz, <i>The Concept of Peace in Contemporary Documents of the Magisterium Ecclesiae</i> .....	149

### Family Studies

Rev. Marek Kluz, <i>Life and Fertility. Moral Aspects of Natural Methods of Planning Family</i> .....	163
Barbara Rozen, <i>The Formation of the Identity of Child with the Mental Disability in the Educational Process (Part 2)</i> .....	179
Rev. Janusz Szulist, <i>Material Goods in Service to the Human Being. A Theological Interpretation of the Economic Function of the Family</i> .....	197

### Law

Anna Korzeniewska-Lasota, <i>The Scope of Freedom of Conscience and Religion</i> .....	211
Rev. Piotr Duksa, Małgorzata Tomkiewicz, <i>Is Teacher a Public Functionary? The Scope of Protection and Liability of Teachers in Polish Penal Code</i> .....	227
Magdalena Sitek, <i>The Reforms of the European Union Institutions and Bodies in the Light of the Lisbon Treaty</i> .....	249

## History

Rev. Wojciech Zawadzki, <i>Justyna Dargel (1860–1926). From the History of Warmia's Sect</i> .....	263
Małgorzata Chudzikowska-Wołoszyn, <i>The Gloss to the Aldhelm of Sherborn Riddles</i> .....	275
Maria Piechocka-Kłos, <i>The Universal Council in the Time of the Late Roman Empire (IV–VI C. P. C.)</i> .....	291
Olga Cyrek, <i>Early Monasticism in Relation to Episcopal and Papal Authority</i> .....	307
Marian Machinek MSF, <i>Life Unworthy of Living? A Short History of Euthanasia</i> .....	325

## Reports

Bishop Jacek Jezierski, Katarzyna Parzych-Blakiewicz, <i>The Marian Seminar “The Mother of God in Faith, Worship, Theology and Art. The Regional and Universal Perspektive”</i> .....	339
Rev. Zdzisław Kieliszek, <i>The XI. Interdisciplinary Days, “Rite: from Ethology to Theology”</i> .....	341
Rev. Stanisław Kozakiewicz, <i>The Conferences and Workshops Organised in the Institute of the Christian Culture in Olsztyn</i> .....	345
Rev. Michał Tunkiewicz, <i>Conference “Attitudes and Family Values of the Young People. Chances and Dangers”</i> .....	348

## Reviews

Rev. Adam Bielinowicz, <i>Katechizacja w diecezji i archidiecezji warmińskiej w latach 1945–2005 (The Catechesis in the Diocese and Archdiocese of Warmia (1945–2005))</i> (Rev. Piotr Duksa) .....	351
S. Ambrozja Kalinowska, <i>Rok jubileuszowy 75-lecia śmierci Założycielki Matki Jadwigi Józefy Kuleszy OSB w Zgromadzeniu Sióstr Benedyktynek Misjonarek 2006/2007. Materiały i studia (75<sup>th</sup> Death Anniversary of Foundress Mother Jadwiga Józefa Kulesza OSB in the Community of the Benedictine Missionary Sisters 2006/2007. Materials and Studies)</i> (Rev. Jan Wiśniewski) .....	353
Rev. Bogdan Wiktor Matysiak, <i>Obraz świata, bóstwa i człowieka w kulturze starożytnej Mezopotamii oraz Egiptu (The Image of World, Deity and Man in the Ancient Culture of Mesopotamia and Egypt)</i> (Aleksandra Nalewaj) .....	355
Abbreviation .....	361

# INHALTSVERZEICHNIS

## Philosophie

Paweł Polaczuk, <i>Über die Rationalität des Handelns nach Max Weber</i> .....	9
Zdzisław Kieliszek, <i>Die Stellung des Menschen in der Natur</i> – ein besonderes Tier .....	23

## Teologie

Mieczysław Mikołajczak, <i>Das Bild des gesellschaftlichen und religiösen Lebens</i> <i>Marias im Evangelium der Kindheit Jesu (Lk 1-2)</i> .....	51
Dominik Nowak, <i>„Homo Salvandus“ – ein Beitrag zur anthropologischen Theologie</i> <i>des Apostels Paulus</i> .....	63
Paweł Rabczyński, <i>Die Sorge von Johannes Paul II. um die Priesterseminare.</i> <i>Der Papst in „Hosianum“</i> .....	81
Adam Wojtczak, <i>Der theologische Sinn des Marientitels „Morgenstern“</i> .....	93
Tomasz Szyszka, <i>Die evangelisierende Ausprägung von „Instrucción de la orden</i> <i>que se ha de tener en la doctrina de los naturales“ aus dem Jahr 1545,</i> <i>von Bischof Jerónimo de Loaysa aus Lima</i> .....	117
Jerzy Kostorz, <i>Der Christozentrismus als Prinzip der Katechese im Licht der Bücher</i> <i>Jesus von Nazareth, erster und zweiter Teil, von Papst Benedikt XVI</i> .....	137
Bogusław Kochaniewicz, <i>Das Konzept des Friedens in der zeitgenössischen</i> <i>Dokumenten des Lehramtes der Kirche</i> .....	149

## Familienstudien

Marek Kluz, <i>Leben und Fruchtbarkeit. Moralische Aspekte natürlicher Methoden</i> <i>der Familienplanung</i> .....	163
Barbara Rozen, <i>Die Identitätsgestaltung des Kindes mit den Geistesstörungen</i> <i>im erzieherischen Prozess (Teil 2)</i> .....	179
Janusz Szulist, <i>Die materiellen Güter im Dienst des Menschen – theologische</i> <i>Interpretation der wirtschaftlichen Funktion der Familie</i> .....	197

## Recht

Anna Korzeniewska-Lasota, <i>Bereich der Gesinnungs- und Glaubensfreiheit</i> .....	211
Piotr Duksa, Małgorzata Tomkiewicz, <i>Lehrer als Amtsträger?</i> <i>Schutz- und Verantwortungsumfang von Lehrern im polnischen Strafrecht</i> .....	227
Magdalena Sitek, <i>Die Reformen der Institutionen und Einrichtungen</i> <i>der Europäischen Union im Lichte des Vertrags von Lissabon</i> .....	249

## Geschichte

Wojciech Zawadzki, <i>Justine Dargel (1860–1926). Aus der Geschichte einer ermländischen Sekte</i> .....	263
Małgorzata Chudzikowska-Wołoszyn, <i>Eine Glosse zu den Rätseln vom Aldhelm von Sherborn</i> .....	275
Maria Piechocka-Kłos, <i>Die universalen Konzilien in der Zeit des späten römischen Kaiserreiches (IV–VI Jhd)</i> .....	291
Olga Cyrek, <i>Frühes Mönchtum und seine Beziehung zur bischöflichen und päpstlichen Macht</i> .....	307
Marian Machinek MSF, <i>Lebensunwertes leben? Eine kurzgeschichte der Euthanasie</i> .....	325

## Berichte

Jacek Jezierski, Katarzyna Parzych-Blakiewicz, <i>Das Marienseminar „Die Gottesmutter in Glauben, Kultus, Theologie und Kunst. Die lokale und universale Perspektive“</i> .....	339
Zdzisław Kieliszek, <i>Die elften interdisziplinären Tage, „Ritus: von Ethnologie bis Theologie“</i> .....	341
Stanisław Kozakiewicz, <i>Die Konferenzen und Symposien im Institut der christlichen Kultur in Olsztyn</i> .....	345
Michał Tunkiewicz, <i>Konferenz „Die Einstellungen und Familienwerte der Jugend. Chancen und Bedrohungen“</i> .....	348

## Rezensionen

Adam Bielinowicz, <i>Katechizacja w diecezji i archidiecezji warmińskiej w latach 1945–2005 (Der Religionsunterricht im Bistum und Erzbistum von Ermland (1945–2005))</i> (Piotr Duksa) .....	351
Ambrozja Kalinowska, <i>Rok jubileuszowy 75-lecia śmierci Założycielki Matki Jadwigi Józefy Kuleszy OSB w Zgromadzeniu Sióstr Benedyktynek Misjonarek 2006/2007. Materiały i studia (Das Jubiläumsjahr des 75. Todestages von der Gründerin Mutter Hedwig Józefa Kulesza OSB in der Ordensgemeinschaft von den Benediktinerschwestern 2006/2007. Materialien und Studien)</i> (Jan Wiśniewski) .....	353
Bogdan Wiktor Matysiak, <i>Obraz świata, bóstwa i człowieka w kulturze starożytnej Mezopotamii oraz Egiptu (Das Bild von Welt, Gottheit und Mensch in der Kultur vom altertümlichen Mesopotamien und Ägypten)</i> (Aleksandra Nalewaj) .....	355
Abkürzungsverzeichnis .....	361